
2015D22531 VERSLAG HOUDENDE EEN LIJST VAN VRAGEN 

De vaste commissie voor Defensie heeft een verslag, houdende een lijst 
van vragen, opgesteld en voorgelegd aan de Minister van Defensie over 
het voorstel van wet houdende de Wijziging van de begrotingsstaten 
van het Ministerie van Defensie (X) voor het jaar 2015 (wijziging 
samenhangende met de Voorjaarsnota) (Kamerstuk 34 210-X, nrs. 
1–2). 

De voorzitter van de commissie,
Ten Broeke 

De griffier van de commissie,
Van Leiden 

 
 
 
 
 
 
nds-tk-2015D22531 1



Nr. Vraag 
1 Kunt u toelichten hoe een daling van de begrotingsomvang 

past bij de afspraken binnen NAVO-verband om de begro-
tingsomvang van het Ministerie van Defensie richting de 2% 
van het BBP te brengen? 

2 Waarom bent u nog steeds niet gekomen met een uitwerking 
van de motie Van der Staaij (34 000, nr. 23)? Waarom heeft u 
de Voorjaarsnota als momentum voorbij laten gaan om de 
defensiebegroting nog in 2015 te verhogen in plaats van te 
verlagen? 

3 Met welk bedrag stijgen per saldo structureel de exploitatie-
kosten ten opzichte van de begroting 2015? Klopt het dat het 
om een fors bedrag gaat aan tegenvallers, knelpunten en 
oplopende kosten? Hoe kan dit gebeuren? 

4 Herinnert u zich uw uitspraak van 30 april jl. tijdens het 
algemeen overleg EU Defensieraad: «Hij vroeg mij of ik het 
met hem eens ben dat het budget in onze begroting in reële 
termen als percentage van het BBP in ieder geval niet mag 
dalen. Ik deel die mening met de heer Knops. Ik zou het als 
Minister van Defensie onacceptabel vinden als dat wel zou 
dalen. Laat dat alvast helder zijn.» Hoe verhoudt deze 
uitspraak zich tot het feit dat de Defensiebegroting bij de 
Voorjaarsnota met 6,6 miljoen euro daalt, terwijl de 
economische groei in 2015 volgens de meest recente raming 
van het CPB beduidend hoger uitvalt, namelijk 2,1%? 

5 Heeft u kennis genomen van de recente raming van het CPB 
voor de economische groei in 2015, die uit zou komen op 
2,1%? Met welk bedrag moet, uitgaande van dergelijke groei, 
de Defensiebegroting in 2015 en 2016 stijgen om ervoor te 
zorgen dat de Defensieuitgaven als percentage van het BBP 
minimaa op hetzelfde peil blijven? 

6 Zijn na de overheveling van 60 miljoen euro uit het Budget 
Internationale Veiligheid (BIV) aan het Ministerie van 
Buitenlandse Zaken de resterende bedragen toereikend voor 
de financiering van de missies? 

7 Dekt het BIV alle kosten die voortkomen uit missies die 
onder BIV-inzet vallen, inclusief onderhoudskosten en de 
aanvulling van eventuele tekorten die door de inzet ontstaan 
bij andere Defensieonderdelen? 

8 Wat is na de mutaties op het BIV de stand van het BIV na de 
eerste suppletoire begroting? 

9 Welke missies worden geheel of gedeeltelijk uit het BIV 
gefinancierd? 

10 Kunt u een overzicht geven van welke prijsbijstelling de 
afgelopen jaren aan het u is uitgekeerd? Is dit voldoende om 
prijsstijgingen op de internationale defensiemarkt te 
compenseren? Hoe vangt u de gevolgen hiervan op als dit 
niet voldoende is? Wat zijn vooruitzichten op dit terrein voor 
2015? 

11 Welke gevolgen heeft de stijging van de dollarkoers gehad 
voor de Defensiebegroting? Wordt de Defensiebegroting 
hiervoor gecompenseerd? Zijn hiervoor afspraken gemaakt 
voor 2015? Wordt bij de opstelling van de begroting 2016 
rekening gehouden met de verliezen als gevolg van de 
wisselkoersenproblematiek? 

12 Hoe verhoudt een verlaging van de defensieuitgaven met 6,6 
miljoen euro in de loop van het begrotingsjaar 2015 zich tot 
de NAVO-afspraken in Wales (2014) om in tien jaar tijd de 
defensieuitgaven toe te laten groeien naar de NAVO-norm 
van 2% BBP? 
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Nr. Vraag 
13 Hoe verhoudt de verlaging van de verplichtingen met 80,8 

miljoen euro zich tot het bedrag dat vorig jaar extra is 
vrijgemaakt voor investeringen? 

14 Wat betekent het verschuiven van bedragen binnen het BIV 
(60 miljoen euro naar de Ministeries van BuZa en BHOS en 
59,5 miljoen euro aan artikelen binnen Defensie) voor de 
stand van het BIV? Kunt u dit in een tabel weergeven? 

15 Kunt u toelichten wat de «hogere ontvangsten van de 
NAVO», ter hoogte van 12,2 miljoen euro, zijn? 

16 Kunt u de uitgavenmutatie «herschikking formatie (inhuur)» 
ter waarde van 19 miljoen euro nader toelichten? Hoeveel 
daarvan is bestemd voor de inhuur van medisch specialisten 
en hoeveel voor de inhuur van personeel voor de implemen-
tatie van ERP? 

17 Wordt de prijsbijstelling volledig toegekend aan Defensie in 
2015? Zo nee, welk bedrag niet? 

18 Wordt de loonbijstelling volledig toegekend aan Defensie in 
2015? Zo nee, welk bedrag niet? 

19 Welk deel van de prijsbijstelling wordt bij de Voorjaarsnota 
aan Defensie toegekend? Wordt ook bij de Najaarsnota nog 
in toekenning van de prijsbijstelling voorzien? 

20 Laat de premiedaling van de sociale lasten (punt 8) ter 
waarde van 28,1 miljoen euro niet zien dat de verhoging van 
de lonen (punt 14) ter waarde van 27,3 miljoen euro een 
sigaar uit eigen doos is? 

21 Is de totale extra inhuur van alle beleidsartikelen samen niet 
veel hoger dan de 19 miljoen euro die gepresenteerd wordt 
in de tabel op bladzijde 5? Zo ja, wat is het totaalbedrag aan 
externe inhuur in 2015 die niet in de begroting was vermeld? 
Kunt u hier een tabel van maken? 

22 Blijft u, in het licht van de overheveling van 60 miljoen euro 
van de begroting van Defensie naar BuZa en BuHa&OS, 
volhouden de invoering van het Budget Internationale 
Veiligheid geen bezuiniging op de Defensie-uitgaven 
behelst? 

23 Zijn na de overheveling van 60 miljoen euro uit het BIV aan 
het Ministerie van Buitenlandse Zaken de resterende 
bedragen toereikend voor de financiering van missies? 

24 Wat is na de mutaties op het BIV de stand van het BIV na de 
eerste suppletoire begroting? 

25 Kunt u naast de mutatietabel op artikel 1 een mutatietabel 
voor het BIV opnemen waaruit ook duidelijk wordt wat de 
begin- en eindstand van het budget is op het begrotingsmo-
ment? 

26 Betreft het «aantal budgettaire aandachtspunten», dat door 
middel van herallocatie is opgelost, incidentele of structurele 
kosten? 

27 Waarom horen taken als veiligheid verzorgen, burgers 
beschermen en de financiering van capaciteitsopbouw niet 
bij u, maar bij uw collega’s van Buitenlandse Zaken of 
Buitenlandse Handel en Ontwikkelingssamenwerking? 

28 Kunt u uitgebreid het tekort op de exploitatie van de IT 
toelichten? Hoe kan het gebeuren dat er in de loop van een 
begrotingsjaar een exploitatietekort van 17 miljoen euro 
ontstaat? Bent u «in control» als het gaat om de ICT? 

29 Kost de inhuur die nodig is om de achterstanden bij ERP 
weg te werken 19 miljoen euro? 
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Nr. Vraag 
30 Kunt u de zin «Vanwege de vertraging van een aantal 

projecten in de herijking van een aantal behoeftestellingen» 
nader toelichten? Klopt het dat Defensie deze vertraging zelf 
veroorzaakt omdat het om «herijking van de behoeftestel-
ling» gaat? 

31 Kunt u uitputtend aangeven welke materieelprojecten 
vertraagd worden, en daarbij per project aangeven om welke 
vertraging het gaat, waardoor deze veroorzaakt wordt en wat 
de consequenties voor Defensie zijn? 

32 In hoeverre haalt u middelen weg bij de investeringen 
vanwege onderrealisatie als gevolg van knelpunten in de 
verwervingsketen bij Defensie of worden deze middelen aan 
de investeringen onttrokken om tegenvallers op te vangen 
en gaten te vullen? 

33 Worden alle knelpunten opgelost door herschikkingen ten 
laste van investeringen om «enkele knelpunten voor de 
begroting 2015» op te lossen? Zo nee, welke niet en waarom 
niet? 

34 Is de verhoging voor het budget voor het Privaat Publieke 
Samenwerking (PPS)-contract Kromhoutkazerne 2,4 miljoen 
euro, straks ook niet weer terug te verdienen? 

35 Zijn deze kosten voor de vertraging van de nieuwbouw op 
Schiphol en Seeligkazerne ergens terug te halen? 

36 Zijn na de overheveling van 60 miljoen euro uit het BIV aan 
Buitenlandse Zaken de resterende bedragen toereikend voor 
de financiering van de missies? 

37 Wat is na de mutaties op het BIV de stand van het BIV na de 
eerste suppletoire begroting? 

38 Kunt u naast de mutatietabel op artikel 1 een mutatietabel 
voor het BIV opnemen waaruit ook duidelijk wordt wat de 
begin- en eindstand van het budget is op het begrotingsmo-
ment? 

39 Welke missies worden geheel of gedeeltelijk uit het BIV 
gefinancierd? 

40 Waarom valt de herschikking Commando Landstrijdkrachten 
(CLAS) voor personele exploitatie ten laste van investerin-
gen? Is dat toegestaan? 

41 Waarom is er hierbij gekozen voor nieuw personeel met een 
hogere leeftijd en hoger opleidingsniveau? 

42 Welke investeringen worden uitgesteld of afgesteld nu de 
stand van de verplichtingen in de 1e suppletoire begroting 
2015 van Defensie voor investeringen met 177 miljoen euro 
afneemt? 

43 Kunt u toelichten welke investeringen in materieel in 2015 
komen te vervallen of worden uitgesteld nu de uitgaven met 
103 miljoen euro worden bijgesteld in de 1e suppletoire 
begroting 2015 van Defensie? Voor welke geldt dat in 2016 
nu al voorzien is dat daar een daling van de investeringen 
meerjarig door werkt voor 42,9 miljoen euro? 

44 Kunt u toelichten welke investeringen in ICT in 2015 
gemoeid zijn nu de uitgaven met 28,4 miljoen euro worden 
bijgesteld in de 1e suppletoire begroting 2015 van Defensie? 

45 Vloeit de bijstelling van de raming voor de verkoopopbreng-
sten groot materieel voort uit de in 2014 gesloten contracten 
met een omvang van 400 miljoen euro? Welk deel van de 
400 miljoen euro aan verkoopcontracten verwacht u al in 
2015 te realiseren? 

46 Welke gevolgen heeft de lagere opbrengst op vastgoed voor 
de uitwerking van het herbeleggingsplan vastgoed defensie? 
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47 Klopt het dat er op artikel 6, investeringen in de krijgsmacht, 

bij de verplichtingen wederom sprake is van uitstel van 
investeringen ten behoeve van nieuw materieel, dit maal ter 
hoogte van 206.363.000 euro? 

48 Klopt het dat er op artikel 6, investeringen in de krijgsmacht, 
bij de uitgaven wederom sprake is van uitstel van investerin-
gen ten behoeve van nieuw materieel, dit maal ter hoogte 
van 132.163.000 euro? 

49 Klopt het dat het geld dat beschikbaar wordt door investerin-
gen uit te stellen gebruik wordt om financiële gaten te 
dichten in de exploitatie? 

50 Is het aannemelijk dat het vaker zal gebeuren dat investerin-
gen worden uitgesteld om lopende missies te financieren? 

51 Is het in het verleden vaker voorgekomen dat investeringen 
zijn uitgesteld om lopende missie te financieren? Zo ja, kunt 
u toelichten in welke gevallen dit gebeurde? 

52 Kunt u verklaren waarom het budget voor de missie ISIS 
voor de jaren 2017 t/m 2019 eerst op de HGIS begroting naar 
voren worden gehaald (2015 en 2016), vervolgens wordt 
overgeheveld naar uw begroting en ten slotte op de Verticale 
Toelichting bij de Voorjaarsnota (onderdeel Defensie) weer 
wordt doorgeschoven van 2015 en 2016 naar de jaren 2017 
t/m 2019 zodat het gebruikt kan worden ter dekking van 
generale problematiek? 

53 Vindt de kasschuif uit HGIS onvoorzien ter hoogte van 123 
miljoen euro plaats om de ISIS-missie in Irak te kunnen 
financieren of zodat het geld kan worden doorgeschoven 
naar de jaren 2017 t/m 2019 om het generale beeld in 2015 
niet te belasten? 

54 Welke investeringen worden uitgesteld of afgesteld nu de 
stand van de verplichtingen in de 1e suppletoire begroting 
2015 van Defensie voor investeringen met 177 miljoen euro 
afneemt? 

55 Kunt u toelichten welke investeringen in materieel in 2015 
komen te vervallen of worden uitgesteld nu de uitgaven met 
103 miljoen euro worden bijgesteld in de 1e suppletoire 
begroting 2015 van Defensie? Voor welke geldt dat in 2016 
nu al voorzien is dat daar een daling van de investeringen 
meerjarig door werkt voor 42,9 miljoen euro? 

56 Kunt u toelichten welke investeringen in ICT in 2015 
gemoeid zijn nu de uitgaven met 28,4 miljoen worden 
bijgesteld in de 1e suppletoire begroting 2015 van Defensie? 

57 Klopt het dat bij de investeringen de uitgaven dalen met 
ruim 103 miljoen euro en de verplichtingen afnemen met 
177 miljoen euro? Wat zijn de gevolgen hiervan voor 
Defensie, in het licht van het feit dat de gerealiseerde 
investeringsquote nu voor het zesde jaar op rij achterblijft bij 
de geraamde? 

58 Klopt het dat de investeringen in nieuw materieel nog harder 
dalen dan de investeringen Defensiebreed, namelijk 206 
miljoen euro minder verplichtingen en 132 miljoen euro 
minder uitgaven? Hoe kan dit gebeuren? Met welke 
consequenties gaat dit gepaard? 

59 Welke investeringen worden uitgesteld of afgesteld nu de 
stand van de verplichtingen in de 1e suppletoire begroting 
2015 van Defensie voor investeringen met 177 miljoen euro 
afneemt? 
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60 Kunt u toelichten welke investeringen in materieel in 2015 

komen te vervallen of worden uitgesteld nu de uitgaven met 
103 miljoen euro worden bijgesteld in de 1e suppletoire 
begroting 2015 van Defensie? En voor welke geldt dat in 
2016 nu al voorzien is dat daar een daling van de investerin-
gen meerjarig door werkt voor 42,9 miljoen euro? 

61 Kunt u toelichten welke investeringen in ICT in 2015 
gemoeid zijn nu de uitgaven met 28,4 miljoen euro worden 
bijgesteld in de 1e suppletoire begroting 2015 van Defensie? 

62 Wat wordt bedoeld met Opdracht Voorzien ICT en waarom is 
dit bedrag verhoogd met 28,387 miljoen euro? 

63 Klopt het dat u via herschikkingen en een kasschuif in totaal 
ca. 163 miljoen euro weghaalt bij de investeringen in 2015? 
Wat zijn de consequenties hiervan, in het licht van het feit 
dat de investeringsquote bij Defensie al sinds 2010 steeds 
lager uitvalt dan geraamd? 

64 Op welk percentage heeft u de investeringsquote geraamd 
bij de begroting 2015 en hoe ontwikkelt zich dit bij de 
Voorjaarsnota? 

65 Wat bedoelt u met «de overheveling van budget van het 
investeringsartikel wordt tijdelijk dekking geboden voor de 
knelpunten in de exploitatie»? Betekent dit niet dat een 
investeringsbedrag eenmalig gebruikt wordt voor en 
exploitatielast? Waar komt het bedrag voor deze uitgestelde 
investeringen in de toekomst dan vandaan? 

66 Welke gevolgen heeft de lagere opbrengst op vastgoed voor 
de uitwerking van het herbeleggingsplan vastgoed defensie? 

67 Waaruit bestaat het bedrag voor 4 miljoen euro voor de 
coulance regeling Chroom? Waaraan wordt dit uitgegeven? 

68 Kunt u uitleggen waarom onder het kopje Bijstellling 
formatie staat dat er 19 miljoen euro is uitgegeven aan 
inhuur ERP, terwijl dat bij herschikking tussen defensieonder-
delen de inhuur implementatie ERP ook weer aangehaald 
wordt? 
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